
ÒLÕEstat no ha tingut inter�s a inver tir en xarxa ferrovi�ria

b�sicaÓ

Adri� Ram�rez , que presideix des de lÕany passat

lÕassociaci� per la Promoci� del Transpor t P�blic

(PTP), a lÕestaci� de Sant Joan de FGC JUANMA

RAMOS.

LÕassociaci� per a la Promoci� del Transpor t P�blic (PTP) reivindica

des del 1993 un millor transpor t p�blic per aconseguir un pa�s m�s

sostenible i una societat m�s cohesionada, amb m�s igualtat

dÕopor tunitats.

El trasp�s de Rodalies millorar� la situaci� del transpor t p�blic a

Catalunya?Tenim un problema de governan�a amb les Rodalies de

Catalunya perqu� hi ha dos responsables parcials a lÕhora de

prendre decisions i de f iscalitzar-les. Creiem que les Rodalies sÕhan

de gestionar des de Catalunya i tot el que sigui avan�ar amb un

trasp�s �s positiu per� no sabem ben b� si aquests petits passos es podran veure de manera palpable dÕaqu� a

poc temps. Esperem que serveixi com a m�nim perqu� algunes de les propostes de millora, que a hores dÕara no

es fan perqu� no hi ha un acord entre la Generalitat i Renfe sobre qui les ha de pagar, tirin endavant. La millora

total sÕobtindr� quan la Generalitat pugui gestionar totes les rodalies i lÕoperador que hi hagi hi aposti de manera

clara.Falta molt perqu� Catalunya sigui un pa�s de trens?Malauradament, s�. LÕEstat no ha tingut inter�s a inver tir

en xarxa ferrovi�ria b�sica, ni a Catalunya ni a cap altre lloc que no fos Madrid. La Generalitat tamb� podria

haver-se plantejat por tar el ferrocarril en zones on t� compet�ncia per fer-ho i el tren podria funcionar i no ho ha

fet.Quines haurien de ser les inversions priorit�ries en Rodalies?Sobretot les inversions que ens permetin

descongestionar el t�nel de Barcelona i fer guanyar capacitat a la xarxa. �s impor tant que totes les l�nies que

tenim funcionin b�, es redueixin els retards i es pugui augmentar la freq��ncia. Obrint el focus, hi ha tres

operacions, que s�n el t�nel de Montcada per millorar els temps de viatges de Cerdanyola, Sabadell, Terrassa i

Manresa; i els desdoblaments de lÕR3 f ins a Vic i de lÕR1 entre Arenys de Mar i Blanes per millorar tamb� la

f iabilitat i la freq��ncia. Tot aix� est� majorit�riament incl�s en lÕactual pla de Rodalies i, per tant, si es compl�s,

tot i que anem molt endarrerits, seria bo. Cal assegurar i f iscalitzar el compliment dÕaquest pla de Rodalies, cosa

que no sÕha fet en les d�cades anteriors.La Generalitat ha anunciat que FGC operar� les Rodalies de Lleida.

Servir� per millorar el servei?DÕentrada, canviar� el model amb qu� sÕopera la l�nia Lleida, Manresa i Barcelona,

que des que hi ha el TAV no t� gaire sentit. Ens sembla per fecte, �s mantenir el servei entre Lleida i Manresa i

poder duplicar les freq��ncies. De fet, la Generalitat ho podria haver encarregat a Renfe perqu� t�

compet�ncies per fer-ho, per� ha preferit que ho operi FGC. Tots dos operadors s�n bons en un aspecte t�cnic,

per� �s cer t que FGC dona una atenci� al client de molta qualitat quan hi ha problemes i incid�ncies. En aquest

sentit veiem que ser� positiu.Recentment hi ha hagut la caiguda dÕun tal�s a la l�nia de Terrassa de FGC i un

despreniment a lÕR3 a Puigcerd�. Es fa prou manteniment a la xarxa?Tenint en compte que les cat�strofes

sempre poden passar �s molt impor tant que sÕextremin les mesures de prevenci�. En el cas de FGC es va

resoldre la incid�ncia molt r�pid. A lÕR3, que va estar tallada durant for�a temps per fer millores, �s una ll�stima

que no sÕaprof it�s per fer un manteniment integral.Des de la PTP donen supor t al projecte del ferrocarril a

Andorra. �s viable?Hi ha m�s projectes de millora de carreteres molt m�s cars que sÕhan plantejat i mentrestant

no es considera lÕalternativa ferrovi�ria. Cal fer els estudis que per toquen per veure quin �s lÕimpor t econ�mic,

quins s�n els trams que poden tenir m�s sentit. Veiem que hi ha una for ta demanda entre la Seu dÕUrgell i

Andorra de gent que viu en un punt i treballa en un altre i seria l�gic que aquest ferrocarril comenc�s de la Seu a

Andorra i que posteriorment es pogu�s enlla�ar amb la l�nia R3. Creiem que falta voluntat pol�tica per tirar-ho

endavant mentre hi ha altres projectes als Pirineus amb menys retorn, com ara els Jocs Ol�mpics dÕhivern, que s�



que es preveuen.El tren �s ara una alternativa a lÕavi� en trajectes de cur t radi?Sense cap dubte. Quan un tren

triga menys de 4 hores i t� una freq��ncia habitual guanya de pallissa lÕavi�, i el cas m�s clar �s el

Barcelona-Madrid. A aquesta dist�ncia no nom�s hi ha Madrid i Saragossa, hi tenim Val�ncia i Alacant i podr�em

arribar a tenir Bilbao quan es fes la infraestructura que toca. Tamb� hi ha Tolosa, Narbona i Montpeller. A par t, a

una dist�ncia dÕentre 6 i 10 hores arribem a Gal�cia, Extremadura i Andalusia, Par�s Mil� i Zuric. En aquest �mbit

el viatger m�s de negocis fa servir lÕavi� per� hi ha mercat per al tren nocturn.De fet, des de la PTP reclamaven

la recuperaci� dels trens nocturns.La pol�tica de Renfe en aquest cas �s absolutament nefasta, no sÕho est�

prenent seriosament. Si mirem a Ëustria, que �s el referent, est� ampliant la xarxa de trens nocturns i a Europa

estan en creixement.En aquest context, t� sentit ampliar lÕaeropor t de Barcelona?Nosaltres creiem que no

hauria de ser una prioritat. Tenim recursos f inits i sÕhan de destinar all� on podem combatre millor lÕemerg�ncia

clim�tica.El transpor t p�blic encara no ha recuperat el volum dÕusuaris que tenia abans de la pand�mia. Quines

s�n les causes?Hi ha una causa psicol�gica que ser� complicada de rever tir. Des de principi de la pand�mia es

va assenyalar el transpor t p�blic com a focus de contagi quan tots els estudis indicaven que no era un dels llocs

amb m�s risc. Els �ltims mesos han coincidit amb lÕalliberament dels peatges i Barcelona �s molt m�s accessible

en vehicle privat.El peatge urb� pot solucionar congestions vi�ries als accessos a Barcelona?�s una de les

millors solucions. LÕavantatge �s que no suposa una gran inversi�, �s progressiu i permet comen�ar a f inan�ar

projectes de transpor t p�blic des del principi. Nom�s amb els 5 milions que es dediquen cada any al

manteniment de la C-32 podr�em posar el doble dÕautobusos entre Matar� i Barcelona. Quan triem o no posar un

peatge escollim una mobilitat m�s o menys sostenible.Quina �s la millor opci� per mantenir la xarxa vi�ria dÕaltes

prestacions?Creiem que seria bo un model de pagament per quil�metre perqu� les tarifes planes fan que

sÕutilitzi m�s. �s impor tant que la recaptaci� sÕinver teixi directament al territori.La superilla de lÕEixample pot

empitjorar la mobilitat?De cap de les maneres. Molts estudis catastrof istes no preveuen lÕopci� que la gent deixi

dÕutilitzar el cotxe. Un percentatge superior al 60% dels cotxes que es mouen per Barcelona venen dÕ�rees de

lÕentorn metropolit� on hi ha un bon transpor t p�blic. Si la reducci� dÕespai per als cotxes afecta la gent que pot

venir en transpor t p�blic ser� una bona opci�. Evidentment defensem que calen millores en el transpor t p�blic a

tot Catalunya. LÕ�nica cr�tica que fem al projecte de superilla �s que m�s dÕuna vegada no sÕha tingut en compte

el paper de lÕautob�s i sÕha de guanyar espai per al bus igual que es fa amb vianants i bicicletes.La planif icaci� de

la xarxa de transpor t es fa de manera centralista?S�, primer per una visi� centralista del pa�s. Tamb� per

simplif icaci�, com que �s lÕ�mbit on viu m�s gent, �s m�s f�cil plantejar solucions per� creiem que cal una visi�

global. A moltes comarques de Catalunya el transpor t p�blic �s una q�esti� de just�cia social per reduir les

desigualtats i perqu� les persones que no sÕhan pogut pagar el carnet de conduir o no es poden permetre tenir

cotxe puguin anar a treballar o a estudiar. Molta gent gran, sobretot dones, no tenen carnet de conduir i tampoc

alguns joves. Hi ha estudis que diuen que el frac�s escolar en ensenyament postobligatori �s m�s alt en

municipis on no hi ha una ofer ta educativa variada i la manca de transpor t p�blic dif iculta els

despla�aments.Quina ha de ser la soluci� per a territoris on no arriba el ferrocarril i la resta de transpor t p�blic

�s def icient?Refor�ar lÕautob�s. Costa que Catalunya sigui un pa�s de trens per� de vegades costa m�s que

lÕautob�s arribi arreu. Creiem que hi ha una jerarquia de modes de transpor t p�blic. El ferrocarril �s a dalt de tot

per� lÕautob�s dona capilálaritat. Cal que tots els transpor ts p�blics tinguin horaris coordinats per crear xarxa

amb el mode adequat en cada punt.SÕha anunciat la congelaci� de les tarifes del transpor t p�blic per lÕany vinent.

Pot generar m�s d�f icit tarifari?Ens fa patir perqu� el transpor t p�blic sÕest� millorant, creix lÕofer ta sobretot en

autobusos i de metro. Per tant, el cost dÕaquest sistema de transpor t sÕincrementa i dÕalguna manera sÕha de

f inan�ar. No volem que les no pujades dÕavui es conver teixin en retallades de lÕofer ta en el futur. Per assegurar

que aix� no passi demanem la creaci� de f igures de f inan�ament del transpor t p�blic i que es vagin reajustant

les tarifes de manera que lÕusuari recorrent pagui poc i que el f inan�ament de colálectius vulnerables vagin a

c�rrec dels depar taments corresponents perqu� el transpor t p�blic no sigui una barrera per� tampoc estigui

amena�at.La T-Mobilitat acumula anys de retard. Qu� en pensa del proc�s dÕimplantaci�?�s una absoluta

vergonya el que ha passat. Ens preocupa que encara no estigui clar quin model de pol�tica tarif�ria sÕoferir�.

Creiem que �s absurd que ens haguem de preocupar de tenir targetes per diferents zones i no tinguem clar que

aix� sÕacabi amb la T-MobilitatEn quin model de sistema tarifari sÕhauria dÕemmirallar Catalunya?Haur�em dÕanar a



models com ara el de Su�ssa on existeix un abonament anual de transpor t p�blic que permet viatjar per tot el

pa�s de manera ilálimitada. Amb aquest model la gent passaria a incorporar el pagament del transpor t p�blic amb

les despeses anuals que tenim com ara lÕaparcament o lÕasseguran�a del vehicle. Aix� podria incloure serveis

de cotxe i bicicleta compar tida per als casos que el transpor t p�blic no doni resposta.Cada cop t� m�s sentit

plantejar la intermodalitat entre el transpor t p�blic i els vehicles de mobilitat personal?Totalment, la mobilitat

personal �s tot un ecosistema que permet capilálaritat en tots aquells trajectes que no tenen una massa cr�tica

suf icient, poc freq�ents i en �mbits poc poblats. El m�s impor tant es poder fer tota una cadena i que no es

trenqui. Quan hi ha un bon servei de trens per� alg� necessita agafar el cotxe per poder accedir a lÕestaci�,

aquella persona ha de tenir un cotxe i ja es planteja si li sur t a compte agafar el tren. Tamb� cal tenir espais

segurs per a patinets i bicicletes a les estacions i que hi hagi carrils per despla�ar-se perqu� aquests vehicles no

siguin un perill per als vianants.LÕobjectiu seria poder viure sense cotxe a Catalunya?S�, i aix� no es basa

exclusivament en el transpor t p�blic. En molts pobles pot tenir sentit disposar de vehicles compar tits f inan�ats

en par t per lÕadministraci� i que qualsevol ve� o empresa pugui pagar per usar-lo unes hores. Tamb� pot ser

necessari que hi hagi taxis per a determinats serveis. Hem dÕavan�ar cap a aquest model que requereix un

transpor t p�blic de primera qualitat per� tamb� camins en condicions i ben iláluminats per despla�ar-se caminant

de manera segura.
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